
Uslijed klimatskih 
promjena i konti-
nuiranog rasta cije-

na energenata, obnovljivi 
izvori energije sve više do-
bivaju na značaju i postaju 
imperativ održivog razvoja. 
Upravo je to razvoj kakvom 
treba težiti ne samo radi 
uštede energije već i zbog 
očuvanja okoliša, a razvoj 
kakav želimo, bit će onakav 
kako ga budemo planirali i 
koliko budemo ulagali. 

Istarska županija kao 
i istarski gradovi i općine 
već godinama nastoje po-
stati aktivni energetski su-
bjekti u skladu s europskim 
programima te iz godine u 
godinu daju sve veći dopri-
nos u brojnim projektima 
energetske učinkovitost što 
pokazuje i veliki broj pro-
jekta koji su već saživjeli 

diljem Istre ili su u fazi 
realizacije. 

Dodatnu obvezu u 
očuvanju okoliša imaju i 
istarski gradovi Buzet, La-
bin, Pula, Rovinj, Poreč i 
Pazin čiji su gradonačelni-
ci nedavno potpisali novi 
Sporazum o klimi i energiji. 
Tim se sporazum obvezuju 
na smanjenje emisije Co2 
na svom području za naj-
manje 40 posto do 2030. 
godine, i to učinkovitom 
upotrebom energije i ve-

ćom upotrebom obnovljivih 
izvora energije. Također, 
obvezali su se na usvaja-
nje integriranog pristupa 
ublažavanju i prilagodbi na 
klimatske promjene.

Sporazum gradona-
čelnika za klimu i energiju 
realiziran je u sklopu pro-
jekta Life Sec Adapt kojeg 
provodi Istarska razvojna 
agencija (IDA), a koji je bio 
prijavljen na natječaj Life 
Climate Action Programa 
Life 2014-2020. U projektu 

Life Sec Adapt sudjeluju 
Italija, Hrvatska, Grčka i 
Španjolska, a nositelj pro-
jekta je Sviluppo Marche 
Spa. Predviđeno trajanje 
projekta je do 31. prosinca 
2018., a kao hrvatski par-
tneri uključeni su Istarska 
razvojna agencija (IDA) 
kao koordinator projekta, 
Istarska županija te gradovi 
Buzet, Labin, Pazin, Poreč, 
Pula i Rovinj.

Ukupna vrijednost 
projekta iznosi 24,5 mili-
juna kuna, dok budžet Istre 
u projektu iznosi 7 milijuna 
kuna. Direktor IDA-e Bo-
ris Sabatti naglasio je da 
je potpisivanje Sporazuma 
gradonačelnika za klimu i 
energiju jedan je od cilje-
va projekta Life Sec Adapt 
koji je nastavak projekta 
City Sec, te je uključenim 

istarskim gradovima do-
nio napredak u području 
poznavanja i pripreme pre-
laska na obnovljive izvore 
energije te smanjenje upo-
trebe konvencionalnih izvo-
ra energije kao i uključiva-
nja u međunarodnu mrežu 
potpisnika “Sporazuma gra-
donačelnika” (Covenant of 
Mayors - CoM) kao odgo-
vora naprednih europskih 
gradova na izazove globalne 
promjene klime. 

-To je ujedno, prva i 
najambicioznija inicijativa 
Europske komisije usmje-
rena izravno na aktivno 
uključenje i kontinuira-
no sudjelovanje gradskih 
uprava i samih građana 
u borbi protiv globalnog 
zatopljenja. Glavni je cilj 
sporazuma smanjiti emi-
sije CO2 i prema moguć-

nosti, drugih stakleničkih 
plinova na području naših 
gradova ili općina za naj-
manje 40% do 2030. To se 
planira provesti učinkovi-
tijom upotrebom energije 
i većom upotrebom ob-
novljivih izvora energije, te 
putem povećanja svojih ot-
pornosti prilagođavanjem 
posljedicama klimatskih 
promjena. Cilj je dijeli-
ti svoju viziju, rezultate, 
iskustvo i znanje s drugim 
lokalnim i regionalnim ti-
jelima unutar i izvan EU-a 
putem izravne suradnje i 
razmjene, posebno u kon-
tekstu Globalnog sporazu-
ma gradonačelnika, ista-
knuo je Sabatti.

D. BAŠI"-PALKOVI"
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ZELENA REGIJA: ŠEST ISTARSKIH GRADOVA PREUZELO OBVEZU SMANJITI CO2 ZA NAJMANJE 40 POSTO 

Gradovi izra!uju 
akcijske planove za 
održivu energiju 

Potpisnici Sporazuma, Buzet, Labin, Pa-
zin, Poreč, Pula i Rovinj, prvi su hrvatski 
gradovi koji su se priključili ovoj inicijati-
vi i imaju zajedničku viziju održive buduć-
nosti. Glavni je cilj smanjiti emisije CO2 i 
drugih stakleničkih plinova na području 
gradova ili općina

nastavak na str. 2 i 3
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Istarska razvojna agenci-
ja (IDA) glavni je koor-
dinator svih projektnih 

aktivnosti za koje su zadu-
ženi istarski gradovi potpi-
snici Sporazuma za klimu 
i energiju. IDA je ujedno 
nositelj radnog paketa koji 
za cilj ima izradu projek-
tnih metodologija koje su 
ključne za izradu akcijskih 
planova. Također, Istarska 
razvojna agencija koordi-
nira sudjelovanje svih re-
levantnih dionika na po-
dručju Istarske županije 
te koordinira učinkovitu 
implementaciju Sporazu-
ma na području uključenih 
gradova. 

Procjena rizika 
klimatskih 
promjena 
Potpisivanjem Spo-

razuma gradonačelnika, 
istarski gradovi obvezali 
su se izraditi analizu po-
četnih emisija te provesti 
procjene rizika od klimat-
skih promjena i osjetljivosti. 
Također, gradovi su dužni 
dostaviti akcijske planove 
za održivu energiju i borbu 
protiv klimatskih promjena 
te izvještavati o napretku u 
svrhu evaluacije, praćenja 
i provjere. 

-Potpisnici Sporazu-
ma, Buzet, Labin, Pazin, 
Poreč, Pula i Rovinj, prvi 
su hrvatski gradovi koji su 
se priključili ovoj inicijativi 
i imaju zajedničku viziju 
održive budućnosti, bez 
obzira na veličinu svojih 
gradova ili općina ili nji-
hov geografski položaj. Ta 
zajednička vizija pokreće 
njihova nastojanja za rje-
šavanje međusobno po-
vezanih izazova a to su 
ublažavanje klimatskih 
promjena te prilagodbe i 
dobivanje energije iz ob-
novljivih izvora. Zajedno su 

spremni donijeti konkretne, 
dugoročne mjere kojima 
će se osigurati ekološki, 
društveno i gospodarski 
stabilno okruženje za sa-
dašnje i buduće naraštaje. 
Također, imaju zajedničku 
odgovornost stvarati održi-
vija, privlačnija, otpornija i 
energetski učinkovitija po-
dručja prikladnija za život, 
istaknuo je direktor IDA-e 
Boris Sabatti.

Pula
Istražili smo koje su 

konkretne obveze preuzeli 
istarski gradovi potpisnici 
i što planiraju poduzeti na 
svojim područjima kako 
bi doprinijeli većem kori-
štenju obnovljivih izvora 
energije. Tako Grad Pula 
u suradnji i zajedničkim 
sufinanciranjem Fonda za 
zaštitu okoliša i energetsku 
učinkovitost provodi pro-
gram korištenja obnovljivih 
izvora energije u kućanstvi-
ma (obiteljskim kućama i 
višestambenim zgradama) 
te je na taj način smanjio 
emisiju CO2 u atmosferu 
te povećao korištenje ener-
gije iz obnovljivih izvora u 
kućanstvima. 

Prema novom spora-
zumu, potrebno je smanjiti 
emisije CO2 u atmosferu 
do 2030. godine za 40 posto 
i provesti aktualne europ-
ske protokole koji imaju za 
cilj zaštitu klime. Grado-
načelnik se pristupom ovoj 
inicijativi obvezuje da će 
viziji nove inicijative prido-
nijeti u smislu: smanjenja 
emisije ugljikovog dioksida 
za najmanje 40 posto do 
2030. godine kroz pobolj-
šanu energetsku učinkovi-
tost i povećano korištenje 
obnovljivih izvora energije, 
povećanje otpora utjecaji-
ma klimatskih promjena, 
prevođenja obaveza u oz-
biljne korake, uključujući 
razvoj Sustainable Energy 
and Climate Action Plan 

(SECAP), novog akcijskog 
plana koji definira konkret-
ne mjere i ocrtava željene 
rezultate 

-Novim integriranim 
sporazumom gradonačel-
nika svi gradovi potpisnici, 
pa tako i Grad Pula obve-
zuju se na dodatne mjere 
očuvanja okoliša obzirom 
da se klimatske promjene 

već događaju i nužno je 
djelovati odmah. Kao Grad, 
dosad smo već proveli niz 
konkretnih mjera, teme-
ljem obaveza iz Sporazu-
ma 2011. godine, a pristu-
panjem novoj inicijativi, 
zapravo se obvezujemo 
nastaviti djelovati u tom 
smjeru te intenzivirati sve 
aktivnosti koje doprinose 

očuvanju okoliša i uštedi 
energije, istaknuo je pul-
ski gradonačelnik Boris 
Miletić. 

Pazin
U Gradu Pazinu po-

tvrđuju da su neke mjere 
već poduzete u svrhu sma-
njenja CO2 provedbom 
Sustavnog gospodarenja 

energijom (SGE) u gra-
dovima. Tako, od 2010. 
godine, u zgradi pazinske 
Gradske uprave, postoji EE 
info ured, gdje se građani 
energetskim savjetnicima 
mogu obratiti za besplat-
no savjetovanje o mjerama 
energetske efikasnosti te 
dobiti popratne informa-
tivno-edukativne brošure. 
Na sve više javnih ustano-
va provode se energetski 
pregledi zgrada, a kako bi 
se što više aktiviralo sta-
novništvo. 

Također, Grad Pazin 
poklanja paket štednih 
žarulja svakom novom 
bračnom paru s prebiva-
lištem na području Gra-
da, te dodatno financi-
ra sredstvima gradskog 
proračuna, u iznosu od 
10%, energetsku obnovu 
postojećih obiteljskih kuća 
uz realizirana sredstva iz 
Fonda za zaštitu okoliša i 
energetsku učinkovitost. 
Uz to, Pazin je započeo s 
projektom Modernizacije 
javne rasvjete te provode 
niz projekata kojima je 

nastavak sa str. 1 U JEKU SNA!NIH KLIMATSKIH PROMJENA ISTARSKI GRADOVI      

Zajednička vizij
budućnosti u

Gradovi su spremni zajedno donijeti kon-
kretne, dugoročne mjere kojima će se osi-
gurati ekološki, društveno i gospodarski 
stabilno okruženje za sadašnje i buduće 
naraštaje. Tako%er, imaju zajedničku od-
govornost stvarati održivija, privlačnija, ot-
pornija i energetski učinkovitija područ-
ja prikladnija za život, istaknuo je direktor 
IDA-e Boris Sabatti

Grad Pula proveo niz konkretnih mjera s ciljem održivog razvoja
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Jedan od ciljeva je smanjenje stakleničkih plinova 
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cilj održivi razvoj i briga 
o okolišu.

Pazinski gradonačel-
nik Renato Krulčić tvrdi da 
je potpisivanje Sporazuma 
logična karika u mjerama 
lanca praćenja Strategije 
Europa 2020 i Strategije 
razvoja Grada Pazina 2015.-
2020. kao i aktivnosti na 
Life SEC Adapt projektu u 
svrhu ostvarenja definira-
nih ciljeva, ali i stvaranja 
podloge za prijavu i reali-
zaciju novih projekata. 

“Sve to kako bi se za-
hvaljujući suradnji i raz-
mjeni iskustava s drugim 
europskim gradovima i na 
području Pazina stvorili još 
kvalitetniji uvjeti, klima i 
okoliš za naše građane”, 
rekao je Krulčić.

Buzet
Grad Buzet u projektu 

Life SEC Adapt sudjeluje 
s 86 tisuća eura i osnovne 
aktivnosti koje će se pro-
vesti vezane su uz izradu 
strategije za prilagodbu 
klimatskim promjenama, 
održavanje edukativnih ra-

dionica na temu upotrebe 
zelene energije te osvješći-
vanje građana o važnosti 
prelaska na obnovljive izvo-
re energije u svakodnev-
nom životu. U posljednjih 
nekoliko godina, Buzet je 
značajnu pažnju posvetio 
energetskoj učinkovitosti 
kroz sufinanciranje ob-
nove fasada i ugradnjom 
sustava obnovljivih izvo-
ra energije sugrađanima, 
uštedama u javnoj rasvjeti, 

a nakon završetka izgrad-
nje geotermalno-solarnog 
sustava grijanja u dječjem 
vrtiću, upravo je u postup-
ku zamjena kotlovnice na 
lož ulje s peći na biomasu 
u zgradi gradske uprave. 
U narednim mjesecima, 
predviđena je realizacija 
projekta zamjene 800-injak 
rasvjetnih tijela modernom 
LED rasvjetom vrijednom 
2,4 milijuna kuna. U po-
stupku javne nabave je i 

rekonstrukcija buzetske 
gradske knjižnice u sklopu 
koje je također predviđena 
zamjena kotlovnice na lož 
ulje dizalicom topline. Do 
kraja godine, putem grad-
ske tvrtke Plzet trebali bi 
realizirati i prvi projekt 
uređenja energetski učin-
kovite fasade na višestam-
benoj zgradi.

-Izuzetno mi je dra-
go da nakon nekoliko par-
tnerstava na projektima koji 

imaju za cilj uštedu energije 
i zaštite okoliša koje smo 
provodili, imamo priliku 
sudjelovati u ovom inova-
tivnom projektu sa grupom 
istarskih gradova koji će na 
taj način pred sebe posta-
viti vrlo zahtjevne zadatke 
očuvanja okoliša i sprječa-
vanju klimatskih promjena, 
istaknuo je buzetski grado-
načelnik Siniša Žulić.

Pore!
S obzirom na činje-

nicu da je Grad Poreč 
već izradio Akcijski plan 
energetski održivog razvoja 
grada kojim su propisane 
točne smjernice i mjere, 
a čijom se provedbom u 
periodu do 2020. godine 
emisije CO2 na područ-
ju Grada Poreča planiraju 
smanjiti za 25%, izradom 
novog strateškog dokumen-
ta, u roku od naredne dvi-
je godine obuhvatit će se 
period do 2030. godine, te 
nadogradnjom propisanih 
mjera planirati smanjenje 
emisija CO2 za najmanje 
40%. 

Samo tijekom 2015. 
godine, , na području 
Grada Poreča realizirano 
je ukupno 12 projekata iz 
područja energetske učin-
kovitosti, implementacije 
obnovljivih izvora energi-
je i zaštite okoliša, a još 3 
projekta su u kontinuiranoj 
provedbi od 2013. godine. 
Ukupan iznos investicija 
koje su uspješnom rea-
lizacijom ovih projekata 
tijekom protekle godine 
dogodile na području Po-
reča nešto je viši od 2,3 
milijuna kuna. Ono što 
valja naglasiti je činjenica 
da je prijavom navedenih 
projekata na različite do-
stupne izvore sufinanci-
ranja ostvareno pravo na 
bespovratna sredstva u vi-
sini od gotovo 1,3 milijuna 
kuna, što znači da ostva-
rena bespovratna sredstva 
u navedenim projektima 
iznose gotovo 55% uku-
pnih investicija. 

Predviđa se da će pro-
vedeni projekti realizira-
ti uštedama u iznosu od 
gotovo 330 tisuća kuna na 
godišnjoj razini, dok oče-
kivano smanjenje emisija 
CO2 na području Poreča 
iznosi nešto više od 210 
tona na godišnjoj razini, 
te se predviđa da će sunča-
ne elektrane grada Poreča 
proizvesti gotovo 150.000 
kWh ‘’zelene’’ električne 
energije. 

-Poučeni pozitivnim 
rezultatima dosad provede-
nih projekata iz područja 
energetske učinkovitosti, 
održivog razvoja i im-
plementacije obnovljivih 
izvora energije, te pomnim 
strateškim planiranjem 
koraka realizacije svakog 
pojedinog projekta na na-
čin da se za svaki od njih 
iznađu načini, te predvide 
mogućnosti sufinanciranja 
dijela, konkretna su djelo-
vanja kojima se strateški 

ciljevi na području Poreča 
planiraju i ostvariti, ista-
knula je Gordana Lalić, 
direktorica gradskog po-
duzeća Parentium. 

Labin
Aktivnosti koje Grad 

Labin planira sprovesti u 
sklopu projekta su adap-
tacija na klimatske pro-
mjene, jačanje energetske 
učinkovitosti, smanjenje 
emisija CO2 radi ublaža-
vanja posljedica klimatskih 
promjena. Okretanjem pre-
ma čistijim tehnologijama, 
energetskoj učinkovitosti i 
obnovljivim izvorima ener-
gije, moguće je ostvariti 
velike uštede, doprinije-
ti razvoju niskougljičnog 
gospodarstva te otvoriti ti-
suće novih zelenih radnih 
mjesta. Grad Labin je za 
realizaciju projekta Life SEC 
Adapt od Europske unije 
dobio 48.307 eura.

Također, Grad Labin 
je do danas subvencioni-
rao i učestvovao zajedno sa 
Fondom za zaštitu okoliša i 
energetsku učinkovitost na 
energetskoj obnovi 38 obi-
teljskih kuća dok je preko 
tvrtke Labin Stan d.o.o. ob-
novljena fasada na 34 stam-
bene zgrade. Prate uštede za 
energiju i smanjenje emisija 
CO2 budući da zgradarstvo 
učestvuje sa 74% ukupnih 
emisija CO2 u Labinu. Ra-
cionalizirana je potrošnja 
javne rasvjete i smanjena 
emisija CO2 za 83 tone/god. 
U tijeku je izrada prometne 
strategije budući da promet 
učestvuje sa 24% ukupne 
emisije CO2 u RH. 

Prometnom strategi-
jom kao i Akcijskim planom 
energetske učinkovitosti de-
finirat će se zahvati, smjer-
nice i aktivnosti za smanje-
nje emisije CO2 kao što su 
unaprjeđenje sustava lokal-
nog javnog prijevoza, bici-
klističke staze i bike sharing 
sustav, mjere unapređenja 
prometa u mirovanju, mje-
re unapređenja pješačkog 
prometa, uvođenje zona za-
branjenog ili ograničenog 
prometa motornim vozili-
ma u centar Labina te osta-
le mjere smanjenja CO2 u 
urbanim sredinama.

-Grad Labin prepo-
znao je značaj energetske 
učinkovitosti radi čega su 
dosad provedeni projekti 
ukupne vrijednosti 48,73 
milijuna kuna. Sve te mjere 
kojima direktno doprinosi-
mo smanjenju emisija CO2 
te sprječavanju i ublažavanju 
klimatskih promjena nasta-
vit ćemo i dalje, uvodeći 
i nove. Pristupanje ovom 
sporazumu otvara se mo-
gućnost pristupa ostalim 
projektima financiranim iz 
EU iz programskih cjelina 
energetske učinkovitosti, 
očuvanja okoliša i sprječa-
vanja klimatskih promjena 
što znači zdraviji i kvalitet-
niji život i manji troškovi 
za naše građane, rekao je 
labinski gradonačelnik Tu-
lio Demetlika.

      SVJESNI DA MORAJU KONKRETNO I BRZO DJELOVATI 

ija održive 
u Istri 

Novi energetski 
projekt 
EMPOWERING 

Zbog čega spora- !
zumu nisu pristupila i 
četiri preostala istarska 
grada-Novigrad, Buje, 
Vodnjan i Umag, pita-
li smo direktora IDA-e 
Borisa Sabattia. “Bu-
du"i da je projekt LIFE 
SEC ADAPT nastavak 
projekta CITY SEC u 
sklopu kojeg su istar-
ski gradovi Buzet, La-
bin, Poreč, Pula i Rovinj 
pristupili Sporazumu 
gradonačelnika, isti su 
uključeni i u Sporazum 
gradonačelnika za kli-
mu i energiju u sklo-
pu projekta LIFE SEC 
ADAPT. Gradovi Novi-
grad, Buje, Vodnjan i 
Umag planiraju se obu-
hvatiti novim IDA-inim 
energetskim projektom 
“EMPOWERING” koji je 
s provedbom započeo 
u veljači ove godine”, 
rekao je Sabatti.

Korištenje obnovljivih izvora prioritet istarskih gradova

Grad Labin je za realizaciju projekta Life SEC 
Adapt dobio 48.307 eura 

Energetska obnova u Istri sve više uzima maha
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Piše Gordana 
!ALI" ŠVERKO

U Znanstveno edukacij-
skom centru Speleo 
kuća Vodice u sredi-

štu istarskog krša, samo šest 
kilometara od slovenske gra-
nice, u okruženju nedirnute 
prirode Ćićarije, četrdesetak 
mališana iz Lovrana, Rijeke, 
Pule i Zagreba proteklih je 
ljetnih dana usvajalo nove 
spoznaje.

- Upravo je program 
Šumskih znanstvenih ra-
dionica za djecu koje je u 
suradnji s Javnom ustano-
vom Natura Histrica i Istar-
skom županijom, organi-
zirao Odjel za matematiku 
Sveučilišta u Rijeci, putokaz 
u daljnjem korištenju objek-
ta u Vodicama jer mladima 
je osmišljenim programima 
potrebno ponuditi dodatan 
kvalitetan sadržaj kojeg nije 
moguće organizirati kroz re-
dovne obrazovne programe, 
odgovora Bruno Kostelić, 
viši savjetnik u županijskom 
odjelu za održivi razvoj, 
Odsjeku za zaštitu prirode 
i okoliša, na pitanje kakav 
je koncept korištenja Speleo 
kuće u malom selu na Ćića-
riji idealan za znanstvene, 
istraživačke, edukacijske i 
turističke svrhe.

Edukacija svih 
dobnih skupina
Stara seoska škola od 

ukupno 390 četvornih me-
tara površine, rekonstruira-
na je i opremljena kroz dva 
EU projekta; Karst Under-
ground Protection i Živo!, 
kojima su poveznica zaštita 
i unapređenje stanja na kršu 
kako bi se očuvala kvaliteta 
krškog vodonosnika iz kojeg 
se Istra snabdijeva vodom 
za piće, valorizacija krša, te 
stvaranje prepoznatljivosti 
Istre kao krške regije. Spe-
leo kuća kapaciteta 22 ležaja 
opremljena je tehničkom i 
laboratorijskom opremom, 

nudi mogućnost višednev-
nog boravka znanstvenika, 
stručnjaka zaštite okoliša i 
drugih profila, raznih odgoj-
no-obrazovnih skupina do 
polaznika programa team bu-
ildinga. U prizemlju je uređen 
prezentacijski prostor krških 
posebnosti- Muzej krša. 

Usmjeravanje raznih 
institucija i udruga koje se 
bave kršem, zaštitom prirode 
i okoliša ili drugim društve-
nim, odnosno socio-ekonom-
skim aktivnostima, na pogra-
nično područje sjeverne Istre, 
smatra se najvećim uspjehom 
do sada provedenih projeka-
ta i temeljem za daljnji rad 
Znanstveno edukacijskog 
centra Speleo kuća. 

Budućim radom spe-
leo centra planiraju se ra-
zvijati koncepti formalnog 
i neformalnog obrazovanja 
u prirodi, pri čemu se kao 
poželjni partneri nameću 
dječju vrtići, škole, ustanove 
visokog obrazovanja te druge 
odgojno-obrazovne institu-
cije i udruge civilnog druš-
tva. Edukacija svih dobnih 
skupina i podizanje svijesti 
o vrijednosti ovog područja 
u fokusu su speleo centra, 
a pritom se ponajprije želi 
motivirati najmlađe uzraste s 
cjelokupnog područja Istar-
ske županije na boravak u 
prirodi i upoznavanje svog 
zavičaja.

- Cilj je približiti se 
županijskom konceptu za-
vičajne nastave na način da 
obogatimo segment koji se 
bavi prirodnim posebnostima 
istarskog područja i poveže-
mo ga s odgojno obrazovnim 
sustavom. Sa Prirodoslovno 
matematičkim fakultetom iz 
Zagreba potpisali smo dvogo-
dišnji ugovor kojim studenti 
treće godine biologije mogu 
provesti deset dana godišnje 
na terenskoj nastavi. Taj ugo-
vor je prvi veći korak prema 
približavanju odgojno obra-
zovnom sustavu. Ne misli-
mo zapostaviti niti vrtićki, 

osnovnoškolski i srednjoš-
kolski uzrast. Na platformi 
zavičajne nastave pokušat 
ćemo naći model edukativnih 
programa i ponuditi izvan 
nastavne sadržaje, programe 
izvan školskih kukrikuluma, 
ističe Kostelić. 

Po završetku implemen-
tacije EU projekta oprema-

nja Speleo kuće krajem rujna 
prošle godine, pored progra-
ma Šumskih znanstvenih ra-
dionica za četrdesetak mali-
šana od pet do osam godina 
starosti, koji se sastojao od 
više matematičkih, šumskih, 
astronomskih i etnoloških 
radionica ali i drugih aktiv-
nosti kao što su planinarenje, 

šetnja edukativnom stazom i 
jahanje, u Vodicama su orga-
nizirani sadržaji poput “Pe-
todnevne zimske pustolovine” 
Hrvatske udruge Outward 
Bound. 

Petnaest mladih od 
13 do 19 godina, s isku-
snim instruktorima udruge 
Outward Bound, te uz pri-

sutnost stručnih suradni-
ka Javne ustanove Natura 
Histrica, iskušalo se u ou-
tdoor izazovima, prostor-
noj orijentaciji, planinare-
nju, kao i u nizu timskih 
i problemskih zadataka u 
cilju razvoja njihovih vje-
ština komunikacije, tim-
skog rada, liderstva, a sve 
u prirodnom okruženju 
Ćićarije.

Upoznati svoj 
zavi$aj
Provedeno je istraživa-

nje prisutnosti i distribuci-
je noćnog leptira mrazovca 
(erannis ankeraria) u Istar-
skoj županiji. Članovi Hrvat-
skog herpetološkog društva 
- Hyla u suradnji s kolegom 
iz društva EGEA (Europ-
sko geološko udruženje - za 
studente i mlade geologe) 
odradili su prvi terenski 
izlazak u sklopu projekta 

“Istraživanje prisutnosti i 
distribucije mrazovca (Era-
nnis ankeraria) u Istarskoj 
županiji”. 

Osamnaest člano-
va kluba brđana Odreda 
izviđača Istra iz Pule bora-
vilo je u ZEC Speleo kuća 
radi provedbe seminara na 
temu pomoći odraslih isku-
snih voditelja kolegama i 
mlađim članovima. Speleo 
kuća je ugostila speleologe 
iz mađarske udruge BU-
BATE iz Budimpešte koji 
su uživali u izletima po 
prekrasnoj prirodi te su 
iskoristili svoj boravak i 
za posjet drugim dijelo-
vima Istre.

Grad Buzet je i ove go-
dine organizirao sada već 
tradicionalnu, šestu po redu 
Obiteljsku olimpijadu, a sve 
sudionike nagradio je izle-
tom u Vodice, u Znanstve-
no edukacijski centar Spe-

leo kuća, gdje su uz stručno 
vodstvo čuvara prirode Jav-
ne ustanove Natura Histrica 
razgledali obnovljeni objekt 
te su sudjelovali u zanimlji-
voj informativnoj radionici 
u prezentacijskom prostoru 

Muzeja krša. Nakon radioni-
ce posjetili su obližnje lokve 
i izvor vode u Vodicama, na 
poučnoj stazi “Od izvora do 
izvora”. Na uređenoj poučnoj 
stazi “Putovima ljekovitog 
bilja” upoznali su se s ljeko-

vitim biljem predstavljenim 
na informativnim tabelama, 
ali i s obiljem biljnih vrsta 
duž poučne staze. U Speleo 
kući održana je i ovogodiš-
nja Istrijada - druženje stu-
denata istarskih klubova iz 
Zagreba i Rijeke.

Ku%om upravlja 
Natura Histrica 
- Po završetku projek-

ta u rujnu prošle godine, 
upravljačka prava u objek-
tu prenesena su na Javnu 
ustanovu Natura Histrica 

koja osmišljava programe 
i nudi dodatne sadržaje. 
Posebno je važno što je 
objekt samoodrživ s ob-
zirom da se programima 
pokrivaju troškovi njego-
va održavanja, istaknuo je 
Kostelić. 

Prostor se ustupa na 
korištenje znanstvenim ek-
spedicijama, fakultetskim 
grupama i polaznicima na-
stave u prirodi osnovnih i 
srednjih škola. Visina kotiza-
cije je 500 kuna plus PDV po 
danu korištenja bez obzira na 

broj sudionika. Rezervaciju 
i uvid u dostupne termine i 
programe korištenja, omo-
gućuje sustav internetskog 
booking-a dostupan putem 
mrežne stranice (www.spe-
leo-house.eu/kontakt), a na 
istoj stranici raspoložive su 
i dodatne informacije o po-
pratnim sadržajima poput 
posjeta prezentacijskom 
prostoru krša u prizemlju 
Speleo kuće, uređenim i 
označenim pješačkim sta-
zama u okolici te dječjem 
igralištu osmišljenom na 
temu krša.

Obilazak uz 
stru$no vodstvo
Moguće je zatražiti i 

stručno vodstvo za posjet 
prezentacijskom prostoru 
krša u prizemlju objekta, kao 
i stručno vodstvo prilikom 
posjeta uređenim pješačkim 
stazama u okolici objekta. 
Navedene usluge ponudi-
ti će stručna služba Javne 
ustanove za upravljanje za-
štićenim dijelovima prirode 
Istarske županije - Natura 
Histrica.

Natura Histrica je ovla-
štena da zainteresiranim 
korisnicima Speleo kuće 
omogući njeno korištenje 
u okviru ponuđenih pro-
grama vezanih za djelovanje 
znanstvenika i znanstvenih 
ekspedicija hrvatskih i stra-
nih stručnjaka, organizaciju 
stručnih skupova i konfe-
rencija, uključivanje fakul-
teta, škola i vrtića radi odr-
žavanja nastave u prirodi, 
osmišljavanje edukativno-
ekoloških programa u cilju 
razvoja nove eko turističke 
ponude u Istri te poveziva-
nja stanovnika pograničnog 
područja Italije, Slovenije i 
Hrvatske. 

U BESPU!IMA !I!ARIJE; O"IVLJAVA KONCEPT FORMALNOG I NEFORMALNOG OBRAZOVANJA U PRIRODI

Speleo ku!a opremljena kroz projekt ŽIVO
Staru, napuštenu školu u mjestu Vodice, Upravni odjel za održivi razvoj Istarske županije  !

renovirao je i prenamijenio u Znanstveno edukativni centar - Speleo ku!u, korištenjem sred-
stava iz fondova Europske unije (1. Poziv OP IPA CBC SI-HR 2007. - 2013.), u sklopu projekta 
KUP - Karst Underground Protection. 
Speleo ku!a je opremljena kroz projekt ŽIVO! “Život - Voda!” koji je proveden uz financijsku 
potporu Europskog fonda za regionalni razvoj putem Operativnog programa Slovenija-Hrvat-
ska 2007-2013. 
Pored opremanja Speleo ku!e, u projektu ŽIVO! proveden je niz znanstvenih istraživanja s 
obje strane granice. 
Znanstvena istraživanja osigurala su stjecanje novih spoznaja i informacija o stanju krškog 
područja Istre, a rezultati istraživanja sažeti su u znanstveno-stručnoj monografiji, koja pred-
stavlja dobru podlogu za planiranje života na kršu i upravljanje vodama u kršu te populariza-
ciju znanja o vodama u kršu.

Po završetku projekta opremanja Speleo 
kuće, upravljačka prava u objektu prene-
sena su na Javnu ustanovu Natura Histri-
ca koja osmišljava programe i nudi dodat-
ne sadržaje. Posebno je važno što je objekt 
samoodrživ s obzirom da se programima 
pokrivaju troškovi njegova održavanja, ista-
knuo je Bruno Kostelić, viši savjetnik u žu-
panijskom Odjelu za održivi razvoj 

Mladima je osmišljenim programima 
potrebno ponuditi dodatan kvalitetan 

sadržaj kojeg nije moguće organizirati 
kroz redovne obrazovne programe, rekao 

je Bruno Kostelić 

Speleo kuća Vodice

G
. !
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Šumske znanstvene radionice za djecu

Mali istraživači vole Vodice

Speleo kuća na platformi 
zavičajne nastave 
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EUROeko

U pulskom učilištu Di-
opter u punom su za-
mahu aktivnosti na 

još jednom projektu finan-
ciranog od strane Europske 
unije pod nazivom “Eko je 
fora”. Kako doznajemo od 
Maje Milevoj, ravnateljice 
Diopter otvorenog učilišta, 
još od prosinca 2015. godi-
ne u učilištu se pripremaju 
za novi program obrazova-
nja odraslih pod nazivom 
“Ekološki proizvođač po-
vrća, voća i aromatičnog 
bilja” kojeg je verificiralo 
i Ministarstvo znanosti, 
obrazovanja i sporta. 

Besplatne 
edukacije
U sklopu projekta 

ukupno 40 odraslih ne-
zaposlenih osoba bit će 
potpuno besplatno uklju-
čeno u obrazovanje odra-
slih u programu za eko-
loškog poljoprivrednika 
uz dodatno uključivanje 
u praktičnu nastavnu kod 
lokalnih OPG-ova kako 
bi stekli čim praktičnije 
i realnije iskustvo rada i 
kompetencije potrebne za 
zapošljavanje. Od nave-
denog broja, 20 nezapo-
slenih će biti educirano 
u Puli, a 20 u Vukovaru 
u učilištu Studium koji 
je partner projekta. Na-
kon što polože program 
obrazovanja dobit će, 
doznajemo od Milevoj, 
i mogućnost da 15 dana 
odrade dodatnu praktič-
nu edukaciju kod poslo-
davca, i to uz naknadu. 
Prijave za zainteresirane 
kandidate bit će otvorene 
krajem kolovoza pa sve 

zainteresirane upućujemo 
da prate stranice učilišta 
Diopter. 

- Razvoj novog obra-
zovnog programa dio je 
projekta “Eko je fora”, fi-

nanciranog u sklopu Eu-
ropskog socijalnog fonda, 
u okviru Poziva “Jačanje 
kapaciteta ustanova za 
obrazovanje odraslih - 
faza II”. Učilište Diop-
ter je nositelj projekta, 
a partneri su mu Insti-
tut za razvoj tržišta rada, 
učilište Studium iz Vu-
kovara i udruga Istarski 
eko proizvod, pojašnjava 
Milevoj.

Usavršavanje 
predava"a
Kako napominje, ci-

jeli projekt omogućio im 
je da značajno unaprijede 
i svoje nastavničke i pre-
davačke kompetencije pa 
su tako do sada održane 
edukacije za predava-
če učilišta o karijernom 
savjetovanju korisnika, 
unapređenje rada s pa-
metnom pločom i op-
ćenito IT kompetencija, 
odrađene su radionice 
za nastavnike učilišta iz 
područja andragogije te 
okrugli stol o ekološkoj 
poljoprivredi. 

- Važan dio projek-
ta je sudjelovanje u mo-
dernizaciji obrazovanja 

odraslih na način da našu 
obrazovnu ponudu uskla-
dimo s Europskom kvali-
fikacijskom okvirom (EQF 
- European qualification 
framework). Dio projekta 
se odnosi na edukaciju 
nas samih o Europskom 
kvalifikacijskom okviru 
(EKO) pa onda i Hrvat-
skom kvalifikacijskom 
okviru (popularnom 
HKO-u) te provedbu an-
kete s poljoprivrednicima 
radi kvalitetnije pripreme 
novog obrazovnog progra-
ma, veli Milevoj, dodajući 
da je konačni cilj projekta 
razviti standard zanima-
nja i standard kvalifikacije 
(koje su dio HKO-a) za 
eko poljoprivrednika u 
obrazovanju odraslih te 
je upravo u tijeku anke-
tiranje poslodavaca od-
nosno poljoprivrednika 
koje će im dati vrlo jasnu 
sliku kakvo obrazovanje 
trebaju osigurati svojim 
polaznicima da bi oni bili 
kvalitetniji radnici po za-
vršetku programa. 

Kako napominje, po-
nudu obrazovanja odraslih 
kroz provedbu programa 
eko poljoprivrednik pla-
niraju proširiti od rujna, 
ističući da će se sadržaj 
prilagoditi realnim po-
trebama poslodavaca od-
nosno pokušati radnike 
obrazovati prema željama 
samih poslodavaca, kako 
bi bili što konkurentniji 
na tržištu rada te u što 
kraćem roku pronašli 
posao. 

- Prema dosadašnjim 
iskustvima i povratnoj in-
formaciji poljoprivredni-
ka, ova će edukacija biti 
izuzetno korisna i za 
postojeće i za nove eko 
poljoprivrednike jer u 
Puli nema široke ponu-
de obrazovnih programa 
u području poljoprivre-
de, veli Milevoj dodajući 
da im rad na europskim 
projektima poput ovoga 
omogućuje da inoviraju i 
šire svoju ponudu te da i 
sami puno uče usput.

Borka PETROVI!

Ured za udruge Vlade 
Republike Hrvatske 

objavio je Poziv na dodje-
lu bespovratnih sredstava 
“Podrška organizatorima 
volontiranja za unaprjeđe-
nje menadžmenta volonte-

ra i provedbu volonterskih 
programa”. Ovaj Poziv pro-
vodi se u okviru Europskog 
socijalnog fonda, odnosno 
Operativnog programa 
Učinkoviti ljudski poten-
cijali 2014.-2020. 

Sredstva se dodje-
ljuju za razvoj kapacite-
ta organizacija civilnog 
društva, osobito udruga 
i socijalnih partnera, te 
jačanje civilnog i socijal-
nog dijaloga radi boljeg 

upravljanja. Prihvatljivi 
prijavitelji su organiza-
cije civilnoga društva: 
udruge, zaklade, pravne 
osobe vjerskih zajednica 
registrirane kao neprofitne 
organizacije. 

Rok za prijavu na 
poziv je 19. rujna 2016. 
godine a za više infor-
macija o uvjetima prija-
ve, potrebno je proučiti 
natječajnu dokumentaciju. 
Pitanja mogu biti posla-

na elektroničkom poštom 
najkasnije 14 kalendarskih 
dana prije isteka roka za 
podnošenje projektnih 
prijedloga na adresu esf@
udruge.vlada.hr.

D. B. P.

NOVI EUROPSKI PROJEKT PULSKOG OTVORENOG UČILIŠTA DIOPTER - “EKO JE FORA”

Besplatna edukacija za 
eko poljoprivrednika 

Nakon što polo"e 
program obrazovanja 
polaznici #e dobiti 
mogu#nost da 15 
dana odrade i dodat-
nu prakti$nu edukaci-
ju kod poslodavca, i 
to uz naknadu. Prijave 
za zainteresirane kan-
didate bit #e otvorene 
krajem kolovoza 

Sredstva za podršku volontiranju

Diopterov 
šesti EU 
projekt

Projekt “Eko je fora”  !
započeo je 1. siječnja 
2015. godine i traje 12 
mjeseci. Ukupan iznos 
projekta je 1,4 milijuna 
kuna od čega je dopri-
nos Europskog socijal-
nog fonda 1,3 milijuna 
kuna dok ostatak sufi-
nanciraju nositelji i par-
tneri projekta. 
Inače, ovo je Diopte-
ru, kako doznajemo, 
ve# šesti europski pro-
jekt - prvi projekt pod 
nazivom “To4to” bio je 
namijenjen edukaci-
ji barmena i somelije-
ra, projektom “Aroma 
-samozapošljavanje” 
educirali su se, pono-
vo potpuno besplatno, 
proizvo$ači i prera$iva-
či aromatičnog i ljeko-
vitog bilja. Tu su zatim 
projekti “Okusi tradi-
cije”, a u tijeku su dva 
projekta - INOVA i “S 
nama na zelenu granu” 
u suradnji s pučkim uči-
lištem iz Umaga, kojim 
se verificira posve nov 
i jedinstven program - 
program osposobljava-
nje za poslove reciklira-
nje i sortiranja otpada. 

U sklopu projekta održan je i okrugli stol o budućnosti 
i potrebi razvoja ekološke poljoprivrede

Maja Milevoj, ravnateljica Dioptera

U sklopu projekta “Aroma samozapošljavanje” posa$en 
je mediteranski vrt čiji se “plodovi” sada beru 

M
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Piše Danijela 
BAŠI"-PALKOVI"

Zaklada za poticanje 
partnerstva i razvoja 
civilnog društva Istar-

ske županije sudjeluje kao 
partner na projektu pod na-
zivom Unexpressed talent/
Neizraženi talent kojem je 
jedan od glavnih ciljeva 
smanjiti socijalnu i obra-
zovnu isključenost mladih 
u školskoj dobi od 14 do 
24 godina. Ujedno, cilj je 
smanjiti socijalnu isklju-
čivost i kod nezaposlenih, 
neobrazovanih i nekvalifi-
ciranih mladih ljudi (15-25 
godina), kroz poboljšanje 
njihovog aktivnog sudjelo-
vanja u civilnom društvu i 
povećanje njihove osobne 
odgovornosti.

Odustajanje 
od škole
O projektu smo raz-

govarali s upraviteljicom 
Zaklade Helgom Može 
Glavan koja naglašava da 
je misao vodilja projekta 
bliska ciljevima strategije 
Europa 2020., posebice cilju 
smanjenja stope odustajanja 
od škole ispod 10% i pro-
grama Erasmus+, čiji je sve-
obuhvatni cilj unaprijediti 
vještine i osposobljenost 
mladih s ciljem povećanja 
njihove zapošljivosti. 

-Uključenjem mladih 
u civilno društvo može se 
utjecati na njihove transver-
zalne vještine, odnosno 
vještine poput kritičkog 
promišljanja, preuzimanja 
inicijative, rješavanja pro-
blema i sudjelovanja u tim-
skom radu. Vještine koje su 

relevantne za pojedince kao 
građane i kao zaposlenike 
u današnjim promjenjivim 
i nepredvidivim poslovnim 
okolnostima, navodeći ih 
da postanu svjesni svojih 
neiskazanih talenata. A to 
bi rezultiralo većom inte-
gracijom u društvo, čime 
bi se njihova društvena ne-
lagoda u problematičnim 
situacijama smanjila, ističe 
Može Glavan. 

Pojašnjava da je do-
sad na projektu odrađena 
Studija o socijalnoj uključe-
nosti mladih. S obzirom na 
konkretne korisnike pro-
jekta, u istraživačkoj fazi 
razmatrao se fenomen nela-
gode te njihova povezanost 
sa društveno-ekonomskim 
okruženjem (tj. socijalna is-

ključenost, nedostatak mo-
tivacije, siromašna okolina, 
problematične obitelji, itd.). 
Finalna verzija studije će 
se sastojati od kombinacije 
različitih metoda: analiza 
europskih, nacionalnih i 
regionalnih podataka te 
konkretnih podataka pri-
bavljenih od partnerskih 
škola o obrazovnim posti-
gnućima, učenicima koji su 
rano prekinuli školovanje 
te mladim NEET-ovcima 
u situacijama socijalne is-
ključenosti (FLM). 

Provedene su ankete 
radi analize povezanosti 
između socijalne uklju-
čenosti i školskih uspjeha 
kao i analize slučaja kada 
je svaki partner pribavio 
informacije o aktualnim ili 

prošlim iskustvima u ko-
jima su sudjelovale škole, 
organizacije civilnog druš-
tva, organizacije aktivne u 
području mladih, adi utvr-
đivanja učinkovite prakse 
i uspješnih slučajeva kao 
inspiracije za predmetni 
model. 

Fenomen 
nelagode
-Mnogo je zanimlji-

vih podataka do kojih se 
došlo kroz ova istraživanja. 
Podaci Eurostata pokazuju 
razlike u “stanju mladih” 
među europskim zemlja-
ma: primjer je prosječna 
starost osoba koje napu-
štaju roditeljsko kućanstvo 
(26,2 god. prosjek u EU je 
28) koja se kretala izme-
đu 20,8 (Švedska) i 31,0 
(Hrvatska) što nas stavlja 
na kraj još jedne statistič-
ke liste. Također, rezultati 
pokazuju da mladi ljudi 
pokazuju višu razinu za-
dovoljstva životom u sje-
vernoj Europi, a manje u 
mediteranskim i istočnim 
zemljama. Ali svakako je 
za pohvalu stanje u Hrvat-
skoj po pitanju napuštanja 
škole gdje je Hrvatska na 
prvom mjestu u Europi sa 
najmanjem brojem odu-
stajanja od škole od svih 
EU zemalja, ističe Helga 
Može Glavan. 

Po njenim riječima, 
uzorak provedenog istra-
živanja od strane partnera 
broji 1.300 ispitanika (mla-
di u dobi između 15 i 24 
godina) koji je u skladu sa 
provedenim istraživanjem 
ali se ne može uzeti kao re-
prezentativan za sve uklju-
čene partnerske zemlje. 

-Bez obzira na nave-
deno, nekoliko je zanimlji-

vih podataka koji će nam 
svakako pomoći u našem 
daljnjem radu s mladima 
i u sprječavanju socijalne 
isključenosti mladih. Jako 
zanimljiv rezultat nastao 
je u odnosu na rodne 
podjele. Naime, u našem 
uzorku smo primijetili od 
ženskog dijela ispitanika, 
da čak i ako postižu bo-
lje rezultate u školi nego 
muški, svejedno pokazuju 
nešto slabiju sliku sebe u 
pogledu svojih talenata i 
vještina. 

Prisutne rodne 
podijele 
Uzorak je pokazao da 

je u mnogim slučajevima 
kod osoba rođenih u ino-
zemstvu ili sa migrantskom 
pozadinom, vidljiv niži 
školski uspjeh i veća stopa 
ranog napuštanja školova-
nja kao i manja uključenosti 
u izvannastavne aktivnosti, 
što je i usko povezano sa 
slabijom informiranošću 
o događajima i inicijativa-
ma koje se odvijaju u gradu 
u kojem žive, kaže Helga 
Može Glavan.

Također, provedeno 
istraživanje je potvrdilo da 
pripadanje etničkoj manji-
ni može biti prepreka za 
društveno-ekonomsku 
uključenost ali također 
može predstavljati poti-
caj za učinkovitije ospo-
sobljavanje i profesionalnu 
karijeru, kada je društvena 
mreža oko osobe (obitelj, 
nastavnici, institucije) više 
uključena u proces. Vidljivo 
je i da veliki potencijal sto-
ji upravo u vannastavnim 
aktivnostima i uključeno-
sti u organizacije civilnog 
društva, što može pomoći 
mladima da razviju vještine 
i sposobnosti koje mogu 
utjecati na formalno obra-
zovanje i buduću karijeru 
pojedinca.

Nacionalne usporedbe 
istraživanja pokazuju izrav-
nu i pozitivnu korelaciju 
između više razine anga-
žmana u vannastavnim ak-
tivnostima i razinu rezultata 
u školi, tj. intenzitet odu-
stajanja od školovanja. U 
uzorku istraživanja upravo 
najbolji primjeri su prisutni 
u zemljama poput Slove-
nije i Hrvatske a najgori 
pokazatelji su u Portugalu, 
Belgiji i Španjolskoj. 

PROJEKT “UNEXPRESSED TALENT” DONOSI STUDIJU SOCIJALNE UKLJU!ENOSTI MLADIH

Sastanak svih partnera u Madridu 
Na Me!unarodnom sastanku održanom u Madridu  !

projektni tim je raspravljao o dobivenim preliminarnim 
rezultatima istraživanja i zajedno sa sudionicima treninga 
raspravljao o sadržaju navedenog alata, njegovom testi-
ranju i finalizaciji. 
Sudionici su tako!er me!usobno razmijenili iskustva rada 
s mladima i različite metode rada kako bi zajedno uspješ-
no pristupili predvi!enim treninzima za mlade na lokalnoj 
razini, a sve s ciljem prevencije socijalne isključenosti i 
ranog odustajanja od školovanja. Na samom treningu, 
fokusiralo se u nekoliko područja, a to su učenje i kritič-
ko razmišljanje, rad u grupi, vo!enje drugih vrijednosti i 
stavovi, kreativno i poduzetničko razmišljanje i rješavanje 
problema.

Hrvatska prva u Europi 
s najmanjem brojem 
odustajanja od škole 

Rezultati pokazuju 
da mladi ljudi poka-
zuju višu razinu za-
dovoljstva životom 
u sjevernoj Europi, 
a manje u medite-
ranskim i istočnim 
zemljama. Uzorak 
je pokazao da je u 
mnogim slučajevi-
ma kod osoba ro$e-
nih u inozemstvu ili 
sa migrantskom po-
zadinom, vidljiv niži 
školski uspjeh i ve-
ća stopa ranog na-
puštanja školovanja

Vrijednost 
projekta 
349.625 eura

Projekt “Unexpre- !
ssed talent” provodi se 
na području Slovenije, 
Italije, Hrvatske, Fran-
cuske, Portugala, Bel-
gije i Španjolske, a nje-
gova ukupna vrijednost 
iznosi 349. 625 eura. 
Uz Zakladu, partneri na 
projektu su i Tandem 
Plus iz Francuske (nosi-
telj), Grad Madrid Špa-
njolska, CIEP HC Belgi-
ja, Casa Seis Portugal, 
Culture et Liberte Fran-
cuska, ForCoop Italija, 
Zaklada Leone Moressa 
Italija i Ljudska Univerza 
Nova Gorica Slovenija. 
Projekt se financira kroz 
program ERASMUS + 
a trajat &e do 31.ožujka 
2017.godine.

Čak i ako postižu bolje rezultate u školi, djevojke imaju manje pouzdanja u odnosu na mladiće 
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EUROeko

Piše Danijela 
BAŠI"-PALKOVI"

Greenpeace je odabrao 
Istru za početak svo-
je ljetne kampanje 

pod nazivom solarizacija 
turizma a desetodnevnom 
solarnom turnejom aktivi-
sti su promicali korištenja 
obnovljivih izvora energi-
je u turizmu. Tom prigo-
dom ukazali su na brojne 
mogućnosti i pogodnosti 
korištenja solarne energije. 
Tako su koristeći prikolicu 
s ugrađenim solarnim pa-
nelima u Poreču, upriličili 
koncert napajan isključivo 
sunčevom energijom, a tu-
ristima su ponudili punjenje 
mobilnih uređaja, internet 
i suncem rashlađena pića. 
Nekoliko tisuća Istrijana i 
njihovih gostiju potpisalo 
je peticiju te se fotografi-
ralo s porukama podrške 
solarizaciji turizma.

2.600 sun#anih 
sati
Predstavnica kampa-

nje Marija Tomac izjavila 
je da 

na Jadranu godišnje 
u prosjeku brojimo 2600 
sunčanih sati ali smo i da-
lje na samom začelju po 
korištenju sunca za proi-
zvodnju energije. Po nje-
nim riječima turizam koji 
životno ovisi o netaknutoj 
prirodi, upravo živi zlatne 
trenutke poslovanja i sada 
je pravo vrijeme da se po-
kaže odgovornost prema 
lokalnoj zajednici. 

-Trebamo se što pri-
je odmaknuti od prljavih 
fosilnih goriva i prijeći na 
obnovljive izvore energije, 

a smatramo da su vodeće 
turističke tvrtke iz više ra-
zloga logičan odabir za prve 
velike korake u solarizaciji 
Jadrana: smještene su na 
sunčanoj obali, imaju naj-
veću potrošnju struje ljeti, 
a studijom smo dokazali 
se investicije u fotonapone 
posebno isplate hotelima i 
kampovima. Rijetki su pri-
mjeri kad u priči nitko ne 
gubi, a svi dobivamo, izjavi-
la je predstavnica kampanje 
Marija Tomac. 

Greenpeace je krajem 
2015. objavio stručnu ana-
lizu koja pokazuje da do 
sredine stoljeća Hrvatska 

može u potpunosti prijeći 
na obnovljive izvore ener-
gije i pritom ostvariti znat-
ne ekonomske i društvene 
koristi. Izračuni u studiji 
potvrđuju da se povrat 
ulaganja u solarnu ener-
giju za turističke subjekte 
može očekivati prosječno 
kroz 7.5 godina, nakon 
čega sustav praktički be-
splatno proizvodi struju i 
do 20 godina. 

O glavnim ciljevima 
kampanje ali i mogućnosti-
ma korištenja obnovljivih 
izvora energije, razgovara-
li smo s voditeljem ureda 
Greenpeaca u Hrvatskoj 

Zoranom Tomićem. On 
naglašava da su 

Hrvatskoj obali za-
dnjih godina prijetili prljavi 
projekti fosilne energetike, 
kao što su planovi istra-
živanja nafte ili izgradnja 
termoelektrane Plomin C 
u Istri. 

-Prema posljednjim 
službenim informacijama, 
od tih se je projekata odu-
stalo. Nadamo se trajno. 
Zato je bitno da se odmah 
okrenemo održivim rješe-
njima, dakle obnovljivim 
izvorima, a posebno so-
larnoj energiji na Jadranu 
koja je potpuno i sustavno 

zapostavljana. Smatramo 
da svojim ugledom i finan-
cijskim mogućnostima, 
vodeće turističke tvrtke 
mogu i trebaju napraviti 
prvi veliki iskorak prema 
solarizaciji Jadrana. One 
žive od netaknute prirode 
i ljepote naše obale zbog 
koje turisti k nama dola-
ze, a ulaganje u održiva 
energetska rješenja najbo-
lji su jamac da će obala 
takva ostati i ubuduće. 
Uostalom, takva ulaga-
nja su itekako isplativa, 
ističe Tomić. 

Po njegovim riječima, 
u prvom naletu kampa-

nje sredinom srpnja, obišli 
su Poreč, Rovinj i Pulu, 
a turneja Istrom označi-
la je početak kampanje 
za korištenje obnovljivih 
izvora energije u turizmu. 
Sljedeći korak bit će tra-
ženje konkretnih načina 
uključenja vodećih turi-
stičkih tvrtki u solarizaciju 
Jadrana. 

Turizam i 
netaknuta priroda
-Čitamo ovih dana 

kako je ova turistička se-
zona najbolja od hrvatske 
samostalnosti. Stoga je pra-
vi trenutak da najveće tu-
rističke kuće ulože dio tog 
profita u održiva rješenja. 
Stručna studija koju je smo 
u Greenpeaceu lani objavili 
pokazuje da se korištenje 
solarne energije posebno 
isplati u turizmu. Hoteli i 
kampovi idealno su pozi-
cionirani, turizam životno 
ovisi o netaknutom okolišu 
koji prljava fosilna energe-
tika izravno ugrožava, na-
pominje Tomić i dodaje:

-Turisti s kojima smo 
razgovarali tijekom ove 
kratke turneje po Istri, 
koji tako rado dolaze na 
naš Jadran, nisu se mogli 
načuditi kad su čuli koliko 
malo u sunčanoj Hrvatskoj 
koristimo energiju sunca, 
što je u mnogim europskim 
zemljama postao standard. 
Želimo da se to promijeni i 
uvjereni smo da prvi veliki 
korak u tome mogu napra-
viti upravo vodeće turistič-
ke tvrtke. Na taj bi način, 
svojim primjerom stvorili 
novo okruženje u kojemu 
će i manjim sudionicima u 
turizmu, ali i svim građani-
ma, biti jednostavnije doći 
do solarnih panela na kro-
vu, zaključio je Tomić. 

GREENPEACE ZAPO!EO KAMPANJU ZA KORIŠTENJE OBNOVLJIVIH IZVORA ENERGIJE U TURIZMU 

Solarna energija na 
Jadranu je sustavno 

zapostavljena
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Turisti s kojima smo 
razgovarali tijekom 
ove kratke turne-
je po Istri, nisu se 
mogli načuditi kada 
su čuli koliko ma-
lo u sunčanoj Hrvat-
skoj koristimo ener-
giju sunca, što je u 
mnogim europskim 
zemljama postao 
standard, rekao je 
voditelj Greenpeaca 
ureda u Hrvatskoj 
Zoran Tomić

Poreč kao primjer ostalim 
gradovima na obali 

Iako je cijela hrvatska obala izrazito bogata suncem  !
pa tako srednji i južni Jadran broje i 2600 sunčanih sati 
godišnje, Hrvatska je još uvijek na začelju Europe po ko-
rištenju energije sunca. “Primjerice, upola manja i manje 
sunčana Slovenija, trenutno ima oko 7 puta više instalira-
nih fotonaponskih sustava (solarni paneli za proizvodnju 
struje), a Slovenija i nije neki svijetli primjer u europskim 
razmjerima. Ono što posebno zabrinjava jest da naš na-
cionalni plan za obnovljive izvore do 2020. godine ne 
predvi$a značajnije pomake. Ipak, ima svijetlih primjera 
i kod nas i to baš u Istri. Grad Poreč je na nekoliko jav-
nih objekata postavio solarne panele i proizvodnja struje 
nerijetko premašuje potrebe. Taj bi primjer trebali slijediti 
mnogi naši gradovi, pogotovo na obali”, rekao je Tomi%.

Zoran Tomić voditelj Greenpeace ureda u Hrvatskoj

Greenpeace u Istri promovirao solarizaciju turizma
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